
PROTOKÓŁ Nr XLVIII/10

z przebiegu XLVIII sesji Rady Miejskiej w Wyrzysku,

która odbyła się w dniu 5 listopada 2010 r.
 od godziny 1200 do 1350 w sali nr 9 Urzędu Miejskiego w Wyrzysku. 

Obecni:

•Radni Rady Miejskiej w Wyrzysku, lista obecności stanowiąca załącznik nr 1

•Maria Bratkowska – Burmistrz Wyrzyska,

•Waldemar Wyczyński – Zastępca Burmistrza,

•Małgorzata Martin – Mucha – Skarbnik Gminy,

•Wiesława Krasocka – Sekretarz Miasta i Gminy Wyrzysk.

Kierownicy Referatów Urzędu Miejskiego i samodzielne stanowiska:

•Teresa Mikołajczak – Główny księgowy,

•Daria Stranz – Kierownik Ref. GNRiL,

•Regina Witczak – inspektor ds OZKS,

•Kamila Bąk – inspektor ds promocji i rozwoju gminy,

•Wacław Michalec – Główny specjalista,

•Wiesław Nowicki – Główny specjalista,

•Andrzej Sadłowski – Komendant Strażuy Miejskiej w Wyrzysku,

•Adam Smełsz - informatyk obsługujący sprzęt nagłaśniająco-rejestrujący,

Kierownicy jednostek i zakładów budżetowych:

•Hanna Łapacz – Kierownik MGOPS w Wyrzysku,

•Andrzej Chałabiś – Dyrektor SAM w Wyrzysku,

•Czesław Pająk – dyrektor MGOK w Wyrzysku.

•Inni gości  : 

•Barbara Piorunowska – Prezes Towarzystwa Przyjaciół Wyrzyska,

•Bożena Przydział – Kierownik Filii PUP w Wyrzysku,

•Arkadiusz Gdaniec – p.o. komendanta Komisariatu Policji w Wyrzysku,

•Krzysztof Banach – Dyrektor Administracyjny DPS w Falmierowie,

•Dominika Łoboda – przedstawiciel Tygodnika Nowego,

•Monika Rydlewska – redaktor Gazety Regionalnej,

•Sołtysi- lista obecności stanowiąca załącznik nr 2.



Porządek obrad:

1. Otwarcie sesji.

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

3. Wybór sekretarza obrad.

4. Przedstawienie porządku sesji.

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

6. Sprawozdanie  Burmistrza  z  działalności  w  okresie  międzysesyjnym,  w  tym 

z wykonania uchwał Rady Miejskiej.

7. Informacja  Przewodniczącego  Rady Miejskiej  i  Radnych  o  działaniach  podejmowanych 

w okresie międzysesyjnym.

8. Wystąpienia radnych Rady Powiatu w Pile oraz innych gości. 

9. Rozpatrzenie projektów uchwał Rady Miejskiej w Wyrzysku w sprawach:  

1) ustanowienia i finansowania i nagród dla osób fizycznych za osiągnięte wyniki sportowe,

2) Programu  współpracy  samorządu  Gminy  Wyrzysk  z  organizacjami  pozarządowymi, 

kościelnymi  osobami  prawnymi  i  jednostkami  organizacyjnymi  oraz  stowarzyszeniami 

jednostek  samorządu  terytorialnego  działającymi  na  obszarze  Gminy Wyrzysk  w  sferze 

zadań publicznych na rok 2011,

3) udzielenia dotacji z budżetu Gminy Wyrzysk na prace konserwatorskie, restauratorskie lub 

roboty budowlane przy zabytku , wpisanym do rejestru zabytków.

10. Podsumowanie kadencji 2006-2010 Rady Miejskiej w Wyrzysku.

11. Informacja Przewodniczącego Rady o złożonych w okresie międzysesyjnym interpelacjach 

oraz odpowiedziach na te interpelacje.

12 Interpelacje i zapytania radnych.

13. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

14. Wystąpienia sołtysów.                                                 

15. Wolne głosy i wnioski.

16. Zakończenie obrad. 

1. Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady, Pan Stefan Rymer bardzo serdecznie przywitał przybyłych na obrady sesji 

radnych, gości, sołtysów oraz zaproszonych gości.

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

W chwili otwarcia w obradach uczestniczyło 15 radnych, tj. 100 % ustawowego składu organu. 
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Wobec powyższego przewodniczący stwierdził, że Rada jest władna do podejmowania uchwał.

Ponadto  przewodniczący  dodał,  że  o  usprawiedliwienie  swojej  nieobecności  prosił  radny  Pan 

Edward Gaczkowski, który ze względów osobistych nie mógł uczestniczyć w obradach sesji oraz 

Pan  Tomasz  Bugajski  –  Starosta  Pilski  oraz  Pan  Jan  Marek  Pikulik,  którzy  ze  względów  na 

obowiązki służbowe nie mogli wziąć udziału w sesji.

3. Wybór sekretarza obrad.

Zgodnie z przyjętą zasadą na sekretarza obrad wybrany został kolejny radny z listy obecności – 

radny, Pan Pan Józef Jasik.

4. Przedstawienie porządku sesji.

Przewodniczący  przedstawił  porządek  obrad,  po  czym  umożliwił  zgłaszanie  uwag  do 

przedłożonego porządku sesji.

Uwag nie zgłoszono.

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

Przewodniczący poinformował, że każdorazowo protokół wyłożony jest do wglądu w biurze Rady 

i była zatem możliwość zapoznania się z jego treścią. W związku z powyższym zapytał czy ktoś 

z radnych chciałby wnieść uwagi do przedstawionego protokołu?

Ze  względu  na  brak  uwag  przewodniczący  zaproponował,  aby  przyjąć  protokół  bez  jego 

odczytywania.

Rada jednogłośnie, w obecności 15 radnych przyjęła protokół Nr XLVII/10 z dnia 29 października 

2010 roku.

6. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym, w tym z wykonania 

uchwał Rady Miejskiej.

Przewodniczący powiedział, że informacja z realizacji uchwał została przekazana radnym na piśmie 

i w związku z tym zapytał czy Pani burmistrz bądź ktoś z radnych chciałaby zabrać głos?

Burmistrz, Pani Maria Bratkowska wyjaśniła, że w związku z tak krótkim okresem międzysesyjnym 

nie przygotowała sprawozdania na piśmie i przedstawiła w formie ustnej najważniejsze wydarzenia.

W  dniu  29  października  burmistrz  uczestniczyła  w  obchodach  20-lecia  publicznych  służb 

zatrudnienia – było to święto Powiatowego Urzędu Pracy, natomiast w dniu 4 listopada o godzinie 

1630 uczestniczyła w spotkaniu z mieszkańcami ulicy Pod Czubatką – poinformowała burmistrz. 

W spotkaniu tym uczestniczył również projektant, prezes Spółki PWiK- gdyż proces inwestycyjny 
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na  tej  drodze  spotkał  się  z  wieloma  kolizjami  –  wyjaśniła  burmistrz  –  dotyczą  one  spraw 

energetycznych,  telefonicznych,  zabudowy prywatnej  w  drodze  działki  i  problemy te  należało 

omówić z mieszkańcami i  projektant może dalej  wykonywać dokumentację – dodała burmistrz. 

Następną  kwestią,  o  której  burmistrz  powiedziała  była  kwestia  dotycząca  zawiadomienia 

z  Wojewódzkiego  Funduszu  Ochrony  Środowiska  i  Gospodarki  Wodnej  o  zapewnieniu 

zabezpieczenia  pożyczek  uprzywilejowanych  z  częściowym umorzeniem,  oprocentowanie  3  %, 

umorzenie 20 % pożyczki na kolejne kanalizacje, które mają być rozpoczęte zgodnie z WPI w roku 

2011  –  kanalizacja  w  Konstantynowie,  Kosztowie  i  Gromadnie.  Na  zakończenie  burmistrz 

powiedziała, że w związku z tym, że przez dwa lata prowadzony jest proces uregulowania spraw 

majątkowych gminy, wystosowane zostały wnioski o komunalizację na 240 działek. Gmina posiada 

obecnie 51 decyzji komunalizacyjnych  i otrzymała kolejne 34 decyzje.

Przewodniczący  podziękował  za  przedstawienie  działalności  oraz  umożliwił  radnym  składania 

zapytań.

Sprawozdanie  z  działalności  burmistrza  w okresie  międzysesyjnym oraz informacja z  realizacji 

uchwał przyjęte zostały jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Informacją stanowi załącznik nr 3 do protokołu.

7. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej  i  Radnych o działaniach podejmowanych 

w okresie międzysesyjnym.

Dyskusji nie nawiązano.

8. Wystąpienia radnych Rady Powiatu w Pile oraz innych gości.

W  związku  z  nieobecnością  radnych  i  brakiem  woli  zabrania  głosu  przez  pozostałych  gości 

przewodniczący zamknął przedmiotowy punkt obrad kontynuując przyjęty porządek obrad.

9. Rozpatrzenie projektów uchwał Rady Miejskiej w Wyrzysku w sprawach:

1) ustanowienia i finansowania i nagród dla osób fizycznych za osiągnięte wyniki sportowe,

Przewodniczący  powiedział,  że  z  uwagi  na  bardzo  krótki  okres  od  odbycia  poprzedniej  sesji 

zgodnie  z  ustaleniami  dokonanymi  na  poprzedniej  sesji  odbyło  się  jedno  wspólne  posiedzenie 

wszystkich Komisji w zakresie zaopiniowania materiałów dotyczących porządku obrad dzisiejszej 

sesji – i przewodniczący w imieniu Komisji przedstawił opinie do projektu cyt. uchwały.

Wszystkie Komisje obradujące w dniu 3 listopada br. wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do 

przedstawionego projektu uchwały – poinformował przewodniczący.

Dyskusji nie nawiązano.
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Przewodniczący przedstawił treść projektu uchwały, a następnie przystąpiono do głosowania.

Wysoka Rada jednogłośnie, w obecności 14 radnych podjęła przedmiotową uchwałę. 

Uchwała Nr XLVIII/432/10 stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

W chwili głosowania poza salą obrad znajdowała się radna, Pani Teresa Pinkowska.

 

2)  Programu  współpracy  samorządu  Gminy  Wyrzysk  z  organizacjami  pozarządowymi, 

kościelnymi  osobami  prawnymi  i  jednostkami  organizacyjnymi  oraz  stowarzyszeniami 

jednostek samorządu terytorialnego działającymi na obszarze Gminy Wyrzysk w sferze zadań 

publicznych na rok 2011,

Również  i  ten  projekt  uchwały  wraz  z  wniesionymi  poprawkami  przez  Panią  burmistrz  był 

przedmiotem  obrad  Komisji  –  powiedział  przewodniczący.  Autopoprawki  dotyczyły  głównie 

określenia  słów „samorządu  Miasta  i  Gminy”,  a  w  treści  uchwały  zgodnie  z  nowo przyjętym 

statutem jest zapisane, że jednostką jest „gmina Wyrzysk”. I rozbieżności te zostały doprowadzone 

do  właściwej  formuły  –  wyjaśnił  przewodniczący.  Natomiast  kolejny  element  wniesiony  jako 

autopoprawka dotyczył  w rozdziale  6  w  §  6  ust.  1  pk  4 ppkt  a  słowo „wyżywienie”  zostało 

zastąpione  „dożywianie”  oraz  w rozdziale  9  §  9  należało  wykreślić  ustęp  2,  również  i  w tym 

paragrafie  słowo  „określa”  zastąpić  słowem  „określić”.  Wszystkie  te  autopoprawki  zostały 

wniesione – powiedział przewodniczący. W związku z powyższym Komisje wyraziły jednogłośnie 

pozytywną  opinię  do  projektu  uchwały  po  uwzględnieniu  tych  poprawek  –  wyjaśnił 

przewodniczący.

Dyskusji nie nawiązano.

Przewodniczący przedstawił treść projektu uchwały, a następnie przystąpiono do głosowania.

Wysoka Rada jednogłośnie, w obecności 14 radnych podjęła przedmiotową uchwałę. 

Uchwała Nr XLVIII/433/10 stanowi załącznik nr 5 do protokołu. W chwili głosowania poza salą 

obrad znajdowała się radna, Pani Teresa Pinkowska.

 

3) udzielenia dotacji z budżetu Gminy Wyrzysk na prace konserwatorskie, restauratorskie lub 

roboty budowlane przy zabytku , wpisanym do rejestru zabytków.

Również i ten projekt był przedmiotem posiedzeń Komisji – poinformował przewodniczący – i 

Komisje wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do cyt. projektu uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

Przewodniczący przedstawił treść projektu uchwały, a następnie przystąpiono do głosowania.

Wysoka Rada jednogłośnie, w obecności 14 radnych podjęła przedmiotową uchwałę. 

Uchwała Nr XLVIII/434/10 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
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W chwili głosowania poza salą obrad znajdowała się radna, Pani Teresa Pinkowska.

W związku z wyczerpaniem przedmiotowego punktu obrad przewodniczący ogłosił 10 minutowa 

przerwę.

Opinie Komisji Rady Miejskiej w Wyrzysku dotyczące materiałów na XLVIII Sesję Rady Miejskiej 

w Wyrzysku w dniu 5 listopada 2010 r. Stanowią załącznik nr 7 do protokołu.

10. Podsumowanie kadencji 2006-2010 Rady Miejskiej w Wyrzysku.

Przewodniczący  poinformował,  że  wszyscy  radni  otrzymali  drogą  elektroniczną  sprawozdanie 

z  działalności  Rady  Miejskiej  w  kadencji  2006-2010  i  w  związku  z  powyższym  w  skrócie 

przedstawił cyt. sprawozdanie.

Dyskusji nie nawiązano.

W związku z powyższym przewodniczący powiedział, że należy przyjąć, iż Wysoka Rada uznała, 

że  przedstawione  sprawozdanie  w  swej  części  wyczerpuje  wszystkie  elementy,  którymi  Rada 

w okresie czteroletnim się zajmowała.

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 8 do protokołu.

 

11. Informacja Przewodniczącego Rady o złożonych w okresie międzysesyjnym interpelacjach 

oraz odpowiedziach na te interpelacje.

Przewodniczący  poinformował,  że  w  okresie  międzysesyjnym  na  ręce  przewodniczącego  nie 

wpłynęły żadne interpelacje i w związku z tym nie było również żadnych odpowiedzi.

                                         

12. Interpelacje i zapytania radnych.

Radny, Pan Edward Gaczkowski poinformował, że wystąpienie Jego w tym punkcie podyktowane 

było prośbą mieszkańców ul.  Leśnej  w Osieku n/Not.  zbulwersowanych tym, że tworzy im się 

sztuczny zbiornik wodny, gdyż do takiej sytuacji prawdopodobnie w miejscu tym dojdzie. Radny 

powiedział,  że  wynika  to  z  budowy,  która  nie  miała  ujrzeć  światła  dziennego,  czyli  budowy 

chodnika  wzdłuż  ul.  Leśnej,  a  która  stała  się  faktem,  faktem bezmyślnym,  bez  jakiegokolwiek 

podejścia fachowego ze względu na to, że chodnik ten stanie się wałem przeciwpowodziowym. 

Wody z tak dużego obszaru – powiedział  radny – może nawet kilkaset hektarowego z terenów 

górzystych,  leśnych,  z  kopalni  ceramiki,  z  samego  zakładu  ceramicznego  nie  będą  miały 

możliwości przepływu przez ul. Leśną, dalej swoimi rowami, ciekami wodnymi w kierunku Noteci. 

Sytuacja jest bardzo niebezpieczna, mieszkańcy są bardzo zbulwersowani, gdyż może dojść tam do 

tragedii. W z brakiem zainteresowania ze strony władz powiatowych, właścicieli ciągu tej drogi na 

prośbę radnego, na zaproszenie, na obiecanie, że dojdzie do spotkania radny zwrócił się z prośbą, 
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również  w  imieniu  mieszkańców  ul.  Leśnej  do  Pani  burmistrz,  jako  gospodarza  tego  terenu 

o  pomoc  w  tej  sprawie  i  pilne  podejście  w  tym  kierunku,  aby  nie  doszło  do  sytuacji  jakiej 

mieszkańcy się spodziewają. Ponadto radny dodał, że wraz z mieszkańcami uważa, że jest to robota 

złośliwa w stosunku do mieszkańców tej części gminy.  Radny dodał, że w takiej sytuacji liczyć 

będzie można jedynie na straże pożarne, które i tak nie będą miały gdzie odprowadzić wody, gdyż 

wszystkie rowy są pozasypywane i w dalszym ciągu tak się dzieje. Radny powiedział, że szkoda 

byłoby  tej  pracy,  która  dotąd  została  wykonana,  ziemię  do  zasypywania  rowów  wozi  się 

prawdopodobnie z okolic Trzcianki, położenia polbruku, gdyż woda ta i tak w niektórych częściach 

to zniszczy, zerwie, zmyje i nic z tego nie zostanie. Sytuacja jest bardzo tragiczna – powiedział 

radny – i prosił o wsparcie i interwencję. 

Przewodniczący powiedział, że wyciąg z protokołu dotyczący tego elementu zostanie przekazany 

zgodnie z przyjętą zasadą na ręce Zarządu Powiatu ze strony Rady.

Radny, Pan Zbigniew Piotrowski w pełni poparł głos przedmówcy, Pana Edwarda Gaczkowskiego.

Radny,  Pan  Lech  Ozimina zwrócił  się  z  zapytaniem jak  na  dzień  dzisiejszy  wygląda  kwestia 

budowy nowego parkingu, który planowany był przy stawie?

Radny,  Pan Eligiusz Komarowski   powiedział,  że  na złożony w dniu  28 września  wniosek  nt. 

możliwości  zapoznania  się  z  opinią  prawną,  która  dotyczyła  nie  złożenia  przez  Burmistrza 

Wyrzyska  apelacji  od  wyroku  Sądu  Rejonowego  w  Chodzieży  z  dnia  27  lipca  br.  w  sprawie 

wyroku, którym na rzecz gminy Wyrzysk została zasądzona zapłata dla firmy wykonującej halę, 

radny kilka minut temu otrzymał opinię prawną, jednak nie do końca wie czy jest to odpowiedź na 

wniosek czy na interpelację z poprzedniej sesji, która również tego dotyczyła. Radny powiedział, że 

choćby z uwagi na fakt, że radny złożył ten wniosek, interpelację jako radny, na tej sali to wymaga 

to  choćby odrobiny przyzwoitości,  aby za pismem przewodnim tę  opinię  przekazać,  aby radny 

wiedział  czy  to  jest  odpowiedź  na  interpelację  czy  wniosek.  Przechodząc  do  meritum  radny 

powiedział, że przedłożona opinia nie zawiera załączników i radnemu trudno odnieść się do całości 

sprawy. Natomiast intencją interpelacji radnego było to, że zadaniem radnego wiedząc o tym, że 

w  dniu  27  lipca  otrzymaliśmy  taki  wyrok  należało  mimo  wszystko  przedsięwziąć  wszelkie 

działania,  które  uzasadniałyby  złożenie  interpelacji.  Radny  powiedział,  że  nie  kwestionuje 

kompetencji  radcy prawnego,  który tę  opinię  wykonywał,  jednak  my jako gmina  Wyrzysk  też 

mamy  doświadczenia  takie,  że  sądy  się  mylą  i  choćby  przed  Sądami  Administracyjnymi 

wygrywaliśmy sprawy i skoro była taka sprawa to należało zasięgnąć dodatkowej opinii, zlecając ją 

na zewnątrz, dlatego że nikt nie ma wszechwiedzy i monopolu na wiedzę. Radny dodał również, że 

tę  sprawę  należało  wnikliwiej  rozpoznać,  gdyż  o  wyroku  dowiedziano  się  późno,  dopiero 

w  materiałach  na  miesiąc  wrzesień.  Radny  powiedział,  że  będąc  na  miejscu  Pani  burmistrz 
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niezwłocznie  poinformowałby  o  tym  fakcie  Radę,  nawet  jeśli  Pani  burmistrz  nie  ma  takiego 

obowiązku z uwagi na zasady przyzwoitości, które nakazywałyby to. Ponadto radny powiedział, że 

poruszył te kwestię gdyż, z uzasadnienia wynikało, że sąd oddalił powództwo wzajemne Miasta 

i Gminy Wyrzysk o zapłatę z tytułu Vat w wykonawstwie. Radny powiedział, że z tego co pamięta 

radca prawny, Pan Ireneusz Subczyński w odpowiedzi na pytania radnego stwierdził,  że sąd tej 

kwestii  czy my z tytułu podejrzenia  nienależytego wykonania tej  hali  przez wykonawcę mamy 

prawa  do  jakiś  roszczeń  sąd  nie  rozstrzygał.  Sąd  stwierdził,  z  tego  co  radny pamięta,  że  nie 

powinniśmy tego robić w tym postępowaniu, natomiast zdaniem radnego można było to zrobić, tym 

bardziej, że radny dysponuje protokołem z sesji z dnia 28 kwietnia 2008 r., w którym zapisano, że 

„odpowiadając na interpelację radnego Eligiusza Komarowskiego odnośnie analizy ekonomicznej 

burmistrz  przypomniała  i  wskazywała  na  fakt,  że  będzie  ona  uproszczona  i  taka  też  została 

sporządzona.  Z  analizy  tej  wynika  ,  że  aby doprowadzić  to  co  zostało  wybudowane  do  stanu 

użyteczności  to  zostało  wyszacowane w obecnych  cenach rynkowych,  został  obliczony stopień 

uszkodzeń,  który  opiewa  na  kwotę  ok.  680.000  zł  i  są  to  straty  związane  z  niewłaściwym 

wykonawstwem oraz  upływem czasu.”  Mówiąc  wprost  już  dwa  i  pół  roku  temu  teoretycznie 

mogliśmy wystąpić  –  powiedział  radny –  dodając,  iż  nie  ma  pełnej  wiedzy czy  my w ogóle 

występowaliśmy,  czy  to  w osobnym postępowaniu  czy tylko  jako  element  subsydialny  w tym 

postępowaniu, w którym byliśmy stroną pozwaną. Tym bardziej z tego co radny pamięta fakt, że 

my kogoś pozywamy nie jest nowością, gdyż choćby w tej chwili jest sprawa zawisła przed Sądem, 

gdzie pozwanym jest firma PBR – i z tego co radny pamięta na ostatnim posiedzeniu Komisji czy 

Sesji radni otrzymali informację, że sprawa ta jest zawieszona. Kończąc radny powiedział, że jeżeli 

powiedziało się „a” to trzeba powiedzieć „b” i skoro radny otrzymał opinię, która powołuje się na 

załączniki to radny uważa, że te załączniki również powinien otrzymać.

Radny, Pan Kazimierz Dróbka  zapytał co z inwestycją na ulicy Szpitalnej? Radny powiedział, że 

jeżeli  w najbliższym czasie  będzie  wykonywana to  radny proponował,  aby zorganizować takie 

samo  spotkanie  z  mieszkańcami  tej  ulicy,  jak  z  mieszkańcami  ulicy  Pod  Czubatką  w  celu 

poinformowania o tym jaka jest przyczyna tak przedłużającej się inwestycji.

  

13. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

Odpowiadając  na  interpelację  radnego,  Pana  Edwarda  Gaczkowskiego  odnośnie  ulicy  Leśnej 

burmistrz powiedziała, że wystąpi na piśmie do Starostwa, jednak dodała, że również mieszkańcy 

mogli na piśmie z takim wnioskiem wystąpić do zarządcy drogi, jeżeli nie wystąpili, a zgłaszają 

problem na sesji to oczywiście burmistrz przekaże sprawę do powiatu z prośbą o ustosunkowanie 

się do realizacji tego chodnika. 
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Odpowiadając radnemu, Panu Lechowi Oziminie  burmistrz powiedziała,  że  jest  już pozwolenie 

i sprawa dalej będzie się toczyła. W tym roku w zależności od warunków atmosferycznych zostaną 

wykonane roboty na tyle  na ile  to będzie  możliwe,  a pozostałe  w przyszłym roku. Ponadto to 

zadanie  jest  zaplanowane  na  rok  obecny  i  rok  przyszły,  przy  czym  w  większości  środki  są 

zaplanowane na to zadanie w roku przyszłym – wyjaśniła burmistrz.

Radnemu, Eligiuszowi Komarowskiego burmistrz powiedziała, że z tego co pamięta radny życzył 

sobie opinię i  tę opinię otrzymał.  Jeżeli  radny życzy sobie załączniki to można je pokserować, 

jednak  jest  ich  kilkadziesiąt  stron.  Ponadto  burmistrz  przypomniała,  że  podczas  ostatniej  sesji 

poinformowała, że dysponuje wszystkimi dokumentami i są one do wglądu, jeżeli Pan radny sobie 

życzy to burmistrz może je udostępnić oraz wszystko co radny sobie w tej sprawie życzy, gdyż 

burmistrz  nie  ma w tej  kwestii  nic  do ukrycia.  Jeśli  natomiast  burmistrz  w 2008 roku mówiła 

o  wycenie  szkód  i  kosztach  odbudowy  naprawy  tego  wskazując  na  ponad  600.000  zł  to 

potwierdziła, że tak jest. Natomiast burmistrz wyjaśniła, że mówiąc, iż w sposób uproszczony, gdyż 

tak to zrozumiała, choć budowlańcem nie jest. Ponadto jest to rzeczywiście wycena w procentach 

wykonania,  uszkodzenia  i  są  kwoty  wyliczone  według  cen  rynkowych,  ponieważ  odbudowa 

w danym momencie  musi  się  odbyć  według  cen  rynkowych  w  momencie  kiedy miałaby być 

odbudowywana  i  stąd  są  ceny  z  tego  okresu  –  powiedziała  burmistrz.  Poza  tym  jeśli  chodzi 

o wycenę i problem czy są to szkody spowodowane złym wykonawstwem czy nie sąd również 

przeprowadzał niezależną ekspertyzę w toku procesu, który trwał dwa i pół roku, a skończył w tym 

roku  –  wyjaśniła  burmistrz  –  dodając,  że  gmina  wystąpiła  z  powództwem wzajemnym  w  tej 

sprawie, natomiast sąd nie uznał podwykonawcy firmy „Szurgot” jako strony do dochodzenia tych 

odszkodowań z tytułu tego, że źle zostały wykonane roboty, ponieważ umowa na wykonanie była 

z  „Pometem”.  Burmistrz  dodała,  że  nie  jest  radcą  prawnym  i  trudno  tłumaczyć  te  wszystkie 

zawiłości,  tym bardziej,  że  bieg  zdarzeń  z  tamtych  czasów nie  burmistrz  znała,  są  to  jedynie 

informacje  z  odczytu  dokumentów.  Jeżeli  potrzeba  większych  szczegółów to  burmistrz  prosiła 

o zwracanie się w momencie kiedy radca prawny będzie dostępny – powiedziała burmistrz.

Na interpelację radnego, Pana Kazimierza Dróbki burmistrz przypomniała, że już wcześniej mówiła 

o problemach jakie tam są z działkami, z tym, że obecnie proces inwestycyjny jest kierunkowany 

w ten sposób, że tamten problem, który jest z pierwszymi działkami zostanie pominięty i zgłoszenie 

robót idzie na etap od trelinki dalej  i  roboty te już mogą być wykonywane. Zgłoszenie zostało 

podpisane i jeżeli warunki atmosferyczne pozwolą to być może ten etap uda się wykonać.

Przewodniczący przed oddaniem głosu radnemu Eligiuszowi Komarowskiemu zwrócił się z prośbą 

o nie prowadzenie polemiki, gdyż to do niczego nie doprowadzi. Poza tym na tego typu szczegóły 

są posiedzenia Komisji.
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Radny,  Pan  Eligiusz  Komarowski  ad  vocem   wypowiedzi  przewodniczącego  powiedział,  że 

odnośnie spraw publicznych zawsze jest czas i miejsce, gdyż są to sprawy istotne. Odnosząc się do 

odpowiedzi  Pani  burmistrz  radny  przyznał  rację  Pani  burmistrz,  że  nie  chce  się  wypowiadać 

precyzyjnie, gdyż od tego są odpowiednie osoby i radny również wypowiada się bardzo ogólnie. 

Jednak  radny  nie  mógł  nie  skomentować  pierwszego  fragmentu  wypowiedzi  Pani  burmistrz, 

z  którego  wynikało,  że  radny  chciał  tylko  opinię,  a  nie  wspominał  o  załącznikach  –  radny 

powiedział, że nie był w stanie przewidzieć, że opinia ta będzie posiadała załączniki. Radny dodał, 

że  jeżeli  załącznik  stanowi  integralną  część  opinii  to  zasady  doświadczenia  życiowego  są 

jednoznaczne i mówią o tym, że to stanowi dokument w całości.  Na zakończenie radny wniósł 

formalnie  o  uzupełnienie  odpowiedzi  o  załączniki,  które  są  w  ilości  domniemanej  przez 

radnego,około 30 stron i jeżeli są to koszty dla Urzędu to radny jest w stanie zapłacić za kserokopię. 

Radny kończąc powiedział, że skoro to była tak istotna kwestia, skoro wyrok ten może skutkować 

w następstwie dodatkowymi roszczeniami wobec naszej gminy to oprócz opinii prawnika, który 

reprezentował  gminę  w tym procesie,  który został  przegrany powinniśmy zwrócić  się  do innej 

kancelarii  bądź  do  Pani  mecenas,  która  również  w  Urzędzie  pracuje.  Radny dodał,  że  jest  to 

osobista opinia radnego.

Przewodniczący podziękował radnemu za wystąpienie, a w szczególności za stwierdzenie, że jest to 

osobista opinia radnego.

Radny,  Pan  Edward  Gaczkowski  odniósł  się  do  wypowiedzi  Pani  burmistrz,  a  konkretnie  do 

stwierdzenia, że również mieszkańcy powinni na piśmie wystąpić do zarządcy drogi, mówiąc, że 

sprawa jest  bardzo poważna i radny prosił jedynie Panią burmistrz o pomoc, wsparcie,  aby ten 

temat  został  załatwiony.  Radny dodał,  że  z  właścicielami  tej  drogi  ciężko się  rozmawia  czego 

przykładem może być droga w Konstantynowie, na której nic nie zrobiono i do tej pory występuje 

jej zalewanie.  

Przewodniczący  powiedział,  że  w  tej  kwestii  będą  wystosowane  dwa  wystąpienie,  to  co 

zadeklarowała  Pani  burmistrz  oraz  wyciąg  z  protokołu  z  prośbą  o  ustosunkowanie  się 

i poinformowanie tutejszej Rady o sposobie załatwienia sprawy. Gdyż Rada jako organ funkcjonuje 

i temat może przejść na kolejną kadencję – dodał przewodniczący.

 

14. Wystąpienia sołtysów.

Sołtys  Gromadna,  Pan  Stanisław Wełniak poinformował,  że  czekał  na  obecność  radnych  Rady 

Powiatu, aby poruszyć kwestię drogi powiatowej Falmierowo – Gromadno, jednak ze względu na 

nieobecność radnych sołtys poruszył tę kwestię w przedmiotowym punkcie. Sołtys Gromadna, Pan 

Wełniak,  powiedział,  że  pobocze tej  drogi  zostało zrobione kamieniem wapiennym,  w związku 
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z czym po tegorocznych opadach powstały w tych miejscach dziury, stoją kałuże i przejazd tę drogą 

stał się niebezpieczny.

Przewodniczący zapewnił,  że  również  ta  sprawa z uwagi  na fakt,  że  dotyczy powiatu  zostanie 

stosownym dokumentem przekazana wraz z prośbą o zajęcie stanowiska, gdyż skoro nie ma osób 

odpowiedzialnych na sesji to nie może to zostać bez echa.

15. Wolne głosy i wnioski.

Burmistrz,  Pani  Maria  Bratkowska  dziękując  mieszkańcom  gminy,  powiedziała,  że  dzięki 

zaangażowaniu mieszkańców, sołtysów, rolników gmina zebrała i przekazała dla gminy Popielów 

dary  płodów  rolnych  jak:  buraki,  ziemniaki,  żyto,  siano  i  słomę  w  ilości  78  ton.  Burmistrz 

powiedziała,  że  jest  to  bardzo  dużo  i  w  gminie  Popielów  znacząco  ucierpiało  około 

500 gospodarstw rolnych i to wielki ciężar dla tamtejszej gminy, a taki transport, jaki dotarł od nas 

jest  dużą  pomocą  i  mieszkańcy  są  bardzo  wdzięczni  i  w  dowód  tego  będą  przekazane 

podziękowania,  w  szczególności  dla  sołtysów.  Natomiast  już  w  dniu  dzisiejszym  burmistrz 

podziękowała  rolnikom,  osobom,  które  uczestniczyły  w  organizacji  tego  przedsięwzięcia, 

zwłaszcza sołtysom, gdyż to przez nich był bezpośredni przepływ informacji.

Radny,  Pan  Kazimierz  Zieliński  podziękował  radnym,  Pani  burmistrz,  sołtysom  oraz  innym 

współpracownikom  za  wsparcie  w  realizacji  zadań,  które  były  w  okresie  minionej  kadencji 

zrealizowane. 

Radna, Pani Teresa Pinkowska podziękowała za współpracę Pani burmistrz, Pani sekretarz, Panu 

Burmistrzowi,  Pani  skarbnik,  Panu przewodniczącemu,  wiceprzewodniczącym oraz koleżankom 

i kolegom radnym. Radna powiedziała,  że  nie  był  to  stracony czas,  a był  on pracowity i  choć 

czasem były nieporozumienia to były one dla dobra gminy. Radna podziękowała również Komisji 

Oświaty,  Pani  burmistrz,  pracownikom  zajmującym  się  oświatą,  gdyż  baza  oświatowa  została 

zmieniona  w gminie  i  nadal  będzie  się  rozwijała  z  uwagi  na fakt,  iż  w budowie są  dwie sale 

gimnastyczne.  Radna  powiedziała,  że  to  cieszy,  ponieważ  jest  to  inwestycja  w  najmłodszych 

obywateli, którzy będą z tego korzystać. Ponadto radna podziękowała koleżance i kolegom z klubu 

radnych, gdyż często były podejmowane trudne decyzje,  słowa były wręcz ważone czy decyzja 

będzie  trafna?  Na  zakończenie  radna  skierowała  podziękowania  dla  wszystkich  pracowników 

Urzędu, dzięki którym udało się zrealizować liczne sprawy dla dobra gminy i to dobro, choć nie 

w stu procentach zostało uzyskane.

Radny, Pan Eligiusz Komarowski w związku z faktem, iż ostatni raz radny występuje na tej sali 

jako  radny  Rady  Miejskiej  zwrócił  się  z  podziękowaniami  do  pracowników  oraz  radnych  za 

wspólnie spędzony czas i pracę na rzecz naszej gminy.    
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Radny,  Pan Leonard Borowczyk również wystąpił  z  podziękowaniem, zwłaszcza dla  koleżanek 

i kolegów radnych za współpracę oraz Pani burmistrz i zastępcy,  Pani skarbnik,  Pani sekretarz, 

paniom,  które  obsługiwały Radę.  Jednocześnie  radny jako przewodniczący Komisji  Rewizyjnej 

podziękował  bardzo  serdecznie  kolegom  z  tej  Komisji  tj.  Panu  Kazimierzowi  Zielińskiemu, 

Piotrowi  Kunie  oraz  Krzysztofowi  Neumannowi.  Ponadto  radny  podziękował  wszystkim 

pracownikom,  z  którymi  miał  kontakt  oraz  tym,  wszystkim którzy pracowali  na  rzecz  czy dla 

Komisji. Radny skierował również słowa podziękowania dla sołtysów, przedstawicieli samorządów 

wiejskich,  w  których  radni  byli,  jak  np.  mieszkańcami  Kościerzyna,  Gromadna,  Osieka  oraz 

kierownikom jednostek organizacyjnych,  w których przeprowadzane były kontrole  za sumienne 

przygotowanie materiałów i wyjaśnień. 

Radny, Pan Piotr Kuna zwrócił się z prośbą do Pań z gazet, że jeżeli piszą o drażliwych tematach 

jak np. podatek to radny prosił, aby informacje były przekazywane rzetelnie. W ostatnim tygodniku 

powiatowym  był  grubymi  literami  zapis  „podwyżka  podatków”  -  powiedział  radny  –  co  jest 

nieprawdą,  gdyż  podwyżka  dotyczy  niektórych  podatków  i  jest  to  jedynie  waloryzacja,  a  nie 

podwyżka i tylko o to podatki są podwyższone, zwaloryzowane. I w związku z tym, że nie dotyczy 

to wszystkich podatków radny dodał, to wyszło na to, iż tak naprawdę nie podwyższono podatków, 

a je obniżono – wyjaśnił radny. Radny ma nadzieję, że było to jedynie przejęzyczenie ze strony 

prasy i że w przyszłości się to nie powtórzy.

Radny,  Pan  Edward  Gaczkowski  również  podziękował  za  cztery  lata  wspólnego  przebywania, 

radzenia,  dyskutowania  i  podejmowania  uchwał  dla  dobra  gminy,  mieszkańców.  Radny 

podziękował  także  za  wspieranie  inicjatyw  radnego,  projektów  czy  wniosków  radnym,  Pani 

Burmistrz oraz pracownikom Urzędu. Na zakończenie radny poinformował, że gmina Wyrzysk w 

ostatnim czasie wzbogaciła się o kolejny nowy samochód lekki służący do ratownictwa drogowego 

i nie tylko.

Radny,  Pan  Józef  Jasik  podziękował  Pani  burmistrz,  pracownikom,  sołtysom,  radnym  oraz 

członkom Komisji Rozwoju Gospodarczego za współpracę.

Radny, Pan Ryszard Janowiak w imieniu Komisji Budżetu i Finansów również podziękował Pani 

burmistrz oraz radnym i pracownikom Urzędu za miła współpracę.

Przewodniczący Rady, Pan Stefan Rymer powiedział, że dobiega końca kadencja 2006-2010 i jest 

to  piąta  kadencja  samorządności  gminnej.  W miesiącu  maju  obchodziliśmy 20-lecie,  natomiast 

w tej chwili kończymy piątą kadencję samorządności – powiedział przewodniczący. 

„Szanowni Państwo, pozwólcie, że w imieniu wiceprzewodniczących, imieniu własnym podziękuje 

serdecznie  Państwu  za  owocną  wspólną  współpracę.  Często  podejmowane  decyzje  w  formule 

uchwał  budziły  różne  stanowiska,  ale  zawsze  staraliśmy  się  dojść  do  wspólnego  konsensusu, 
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konsensusu, który miał służyć realizacji zadań dla dobra mieszkańców tej gminy. Mądrością tej 

Rady uważam było to,  że  potrafiliśmy z mnóstwa zadań wybierać te,  które  są  w danej  chwili 

najpilniejsze  i  najważniejsze  dla  społeczności  naszej  gminy.  To jest  bardzo ważny element,  bo 

środków mieliśmy tyle ile mieliśmy i całą mądrością tej Rady było dzielić je w taki sposób, abyśmy 

zaspakajali  najpilniejsze potrzeby naszej  społeczności.  Chciałbym przeprosić  radnych za pewne 

niedociągnięcia występujące z mej strony, bo zawsze się to zdarza, to jest nieuniknione. Bo tak jak 

w życiu popełnia się pewne nietakty, pewne niedociągnięcia, tak i w pracy tej społecznej i za to 

serdecznie przepraszam. Chciałbym serdecznie podziękować Panią,  Panom radnym i wszystkim 

tym osobom z jednostek organizacyjnych naszej gminy, stowarzyszeń, społeczności z prasy, którzy 

uczestniczyli w obradach naszej sesji. Byliście Państwo na bieżąco informowani o tym wszystkim 

czym się zajmujemy. Tym wszystkim czym Rada żyła, szczególnie w takiej bardziej wnikliwości na 

Komisjach, dlatego, że sesja ma to do siebie, że nie można wszystkich szczegółów rozstrzygać, po 

to  mamy Komisje.  I  stąd  często  podejmowane  uchwały  w tej  formule,  były  uchwałami,  które 

wcześniej były bardzo szczegółowo analizowane przez Wysoką Radę. Za to, że Państwo tyle czasu 

poświęcili wspólnie z Nami jeszcze raz serdecznie dziękuję i życzę Państwu wszelkiej pomyślności. 

Na końcu zwrócę się w imieniu całej Rady do Pani burmistrz z podziękowaniami za ą współpracę, 

którą wspólnie  żeśmy w okresie sprawowania władzy przez Panią burmistrz mieli  przyjemność 

pełnić.  Również i  często wzajemne stosunki nie zawsze były takie grzecznościowe, ale zawsze 

twierdzę odbywały się w formule grzecznościowej. Natomiast  ścieranie poglądów było i to jest 

chyba rzeczą normalną,  bo tylko to mogło doprowadzić do wypracowania takich decyzji,  które 

najlepiej służyły społeczności. Dziękując Pani, dziękuje również i Pani współpracownikom, Pani 

sekretarz, Pani skarbnik, Panu wiceburmistrzowi, jak i również w imieniu całej Rady na ręce Pani 

składam podziękowania dla całego sztabu Pani ludzi. Bo praca w Urzędzie jest to praca zbiorowa, 

na prace burmistrza pracują wszyscy pracownicy, bo tak powinno być. Ten wózek my jako organ 

stanowiący,  Pani  jako  organ  wykonawczy musimy wspólnie  ciągnąć.  Nie  ma  tutaj  możliwości 

indywidualnej gry. I dlatego serdecznie proszę podziękować w imieniu całej Rady za tą czteroletnią 

współpracę. Również często byliśmy bardzo dociekliwi i nie zawsze pracownicy oceniali to jakby 

chcieli,  ale  to  nie  wynikało  z  tego,  że  chcemy  przeszkadzać  komukolwiek  w  pracy,  tylko 

dowiedzieć się jak najwięcej w tym zakresie jaki nas interesował. I za to serdecznie dziękuję. Jak 

wiemy, większość z nas podjęła trud próby zdobycia głosów wyborczych w następnej kadencji. 

Zarówno jako radni różnych szczebli, jak i również w ubieganiu się o burmistrzostwo. Chciałbym 

nam  wszystkim  życzyć  powodzenia.  Jakie  to  powodzenie  będzie  to  wiemy,  że  zależy  od 

wyborców,bo tak jest skonstruowane funkcjonowanie Ordynacji wyborczej, na tym polega również 

możliwość wypowiedzenia się wyborców. Wynik na pewno będzie znany 22 listopada czy dzień 
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następny.  Stąd  życzę  wszelkiej  pomyślności.  Również  dziękuję  za  te  wszystkie  rzeczy,  które 

robiliśmy wspólnie dla społeczności, choć realizacja zadań jest bardzo różnie oceniania, jednak ja 

twierdzę, że ta Rada jak i Urząd Pani burmistrz nie mamy sie do końca czego wstydzić, bo dużo 

inwestycji zostało zrealizowanych . Inwestycji gminnych, ale inwestycji, w których my jako gmina 

uczestniczyliśmy na inwestycjach powiatowych i to wszystko było robione dla dobra mieszkańców 

tej gminy. Oczywiście, ja również zdaję sobie z tego sprawę, że chcielibyśmy znacznie więcej i to 

jest prawidłowość, gdyż tak jak w życiu osobistym dążymy do tego, aby jak najwięcej osiągną tak i 

w pracy społecznej nasze działania w tym kierunku idą. Tego już życzę nowej Radzie, nowemu 

organowi wykonawczemu, aby w dalszym etapie realizować to co żeśmy zaczęli i  te wszystkie 

inwestycje,  które  mamy  zapisane  w  tak  ważnym  dokumencie  jakim  jest  Wieloletni  Plan 

Inwestycyjny. Jest on tak ważny, gdyż działając na jego podstawie dajemy wiarygodność naszej 

społeczności. Jeszcze raz wszystkim bardzo serdecznie dziękuję i tak jak powiedziałem życzę tym, 

którzy startują wszelkiej pomyślności w ubieganiu się o mandat jeden jak i drugi i wszystkiego 

najlepszego w życiu osobistym.”  

Burmistrz Pani Maria Bratkowska bardzo serdecznie podziękowała za trzyletnią współpracę. To, że 

się ścieraliśmy czasem – powiedziała burmistrz – to jest bardzo zdrowy wymiar tej współpracy. (...) 

Burmistrz  podziękowała  raz  jeszcze  i  również  życzyła  wszystkiego  dobrego  radnym,  sołtysom 

i wszystkim, którzy przyczynili się do pracy na rzecz społeczności. 

16. Zakończenie obrad. 

W związku  z  wyczerpaniem  przyjętego  porządku  obrad  o  godzinie  1350 przewodniczący  Rady 

zamknął XLVIIII Sesję Rady Miejskiej w Wyrzysku dziękując wszystkim obecnym za udział.

           Protokół sporządzono w jednym egzemplarzu, na podstawie zapisu magnetofonowego.

Protokół sporządziła                Sekretarz obrad

Aleksandra Brzezińska                     Radny, Pan Józef Jasik

podinspektor ds kadrowych

i obsługi rady gminy                                                                          
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